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a r m a n m e l i . i r تلاش بهارستان براي محاكمه پاستورنشين سابق 
شاكيان شدند٣نماينده؛ 

احمدي نژاد فراموش شد؟ 
 اگر به فکر مردم بودند

وقت خود را صرف حل مشکلات می كردند
گفت وگو

  عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با »آرمان ملی« مطرح كرد:    
 عمان، ميانجي تهران و رياض

 براي بحران يمن 
  تفاهم درخصوص دور هفتم مذاكرات شده است 

  آمریکا درباره مسائل منطقه ای پافشاری نخواهد كرد 
  آمریکا امتيازات بيشتری به ایران می دهد

آرمان ملی– یاسمين طالقانی: دیروز یک نماینده 
دیگر هم خواستار محاکمه حسن روحانی رئیس جمهور 
سابق شد. محمدحسین آصفری نماینده اراک در 
توئیتی نوشت: با رسیدن انبوه واکسن از سایر کشورها 
مشخص شد ما تحریم پرزیدنت روحانی بودیم! او با 
هشتگ »محاکمه روحانی« ادامه داد: زودتر دست به 
کار شوید تا مرغ از قفس نپریده! « یا یک عضو هیأت 
رئیسه مجلس در جلسه علنی سه شنبه ۲۳ شهریور ماه 
مجلس طی اخطار قانون اساسی اظهار داشت: روحانی 
لغو سند ۲۰۳۰ را ابلاغ نکرد و روز گذشته رئیس جمهور 
آن را ابلاغ کرد. علیرضا سلیمی بیان کرد: سوال ما از 
رئیس جمهور سابق آن است که سند ۲۰۳۰ چه بود 
که لغو آن را ابلاغ نکرد؟ آیا ناموس بود؟ باید تبعات دیر 
اقدام کردن درباره لغو سند ۲۰۳۰ مورد بررسی قرار 
گیرد، افرادی که در این زمینه مرتکب خطا شده اند، 
پاسخگو باشند و امیدوارم قوه قضائیه به این مسأله 

مهم ورود کند.
 مردم كيلو چند؛ روحانی محاكمه بشه!

دلشان خوش است و در شرایطی که کرونا و مشکلات 
اقتصادی خنده را از لب هموطنان گرفته، از خودشان 
تشکر می کنند که موضوع محاکمه روحانی را مطرح 
کرده و مانور می دهند. بار اول نیست که مدعی می شوند 
می خواهیم روحانی را محاکمه کنیم و آنقدر از این 
کلمات استفاده کردند که دیگر توجهی به آن نمی شود 
چون همگان می دانند دلایل آنها مانند سال های گذشته 
بوی انتقام می دهد چرا که اگر به فکر مردم بودند، وقت 
و انرژی خود را صرف حل مشکلات می کردند مانند 
مجتبی ذوالنوری نماینده مجلس که در آبان ۹۹ نوشت: 
»جناب روحانی! اگر برای توجیه مذاکره با دشمن، علت 
صلح امام حسن با معاویه را خواست اکثر مردم از امام 
ذکر می کنید، امروز اکثریت قاطع ملت ایران به کمتر از 
عزل و مجازات شما راضی نمی شوند. با منطق شما، رهبر 
انقلاب باید دستور دهند هزار بار شما را اعدام کنند تا دل 
مردم عزیز راضی شود.« یا  در بهمن ۹۹ چنین عنوان 
شد که در کمیسیون اصل ۹۰ شکایت تعداد زیادی از 
مردم علیه روحانی اعلام وصول شد و علی خضریان 
سخنگوی این کمیسیون گفت: »۲۲۰ هزار نفر از آحاد 
مختلف مردم شکایتی از رئیس جمهور مشتمل بر ۱۶ 
بند، پیرامون موضوعات فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و 
سیاسی را تقدیم کمیسیون اصل ۹۰ مجلس کرده اند... . 
با توجه به تنوع موضوعات مطرح شده در این شکوائیه، به 
فراخور موضوعات، کمیته های مختلف کمیسیون در این 
خصوص تشکیل جلسه داده و موضوع را بررسی خواهند 
کرد و سیر قانونی طی خواهد شد و کمیسیون اصل ۹۰ 
با توجه به وظیفه ذاتی خود در چارچوب قانون اساسی 
به این موضوع ورود کرده و به طرز کار آن رسیدگی 

خواهد کرد.«
 از چه شکایت دارند؟

8 شهریور فـــارس نوشت:» بیش از ۵۰۰ هـــزار 
نفر از دانشجـــویان، طــلاب و اقشار مختلف مردم 
با امضای نامه ای از حسن روحانی رئیس جمهور 
سابق به کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی 
شکایت کردند.« در این نامه دلایل شکایت از روحانی 
موضوعاتی مانند افزایش نرخ ارز و بی ارزش کردن 
پول ملی و نابودی سرمایه های مردم، نابودی اشتغال 
و تولید با تقویت واردات و قاچاق و عدم حمایت از 
تولید داخلی ،  به کارگیری عوامل جاسوسی دشمن 
و دارای تابعیت دوگانه در سمت های کلیدی دولت 
و نیز زمینه سازی برای افزایش مرگ ومیر ناشی از 
کرونا از طریق ممانعت از ترویج طب سنتی-ایرانی 
و تبعیت بی چون وچرا از WHO ، افزایش سرسام آور 
اجاره بها و قیمت مسکن از طریق عدم تسهیل ساخت 
مسکن جدید در کشور و کارشکنی در مسیر اجرای 
قانون اخذ مالیات بر مسکن خالی و.. ذکر شده بود. 
بر همین اساس داستان تکراری محاکمه این بار در 
۱4 شهریور آغاز شد که نماینده کاشمر در مجلس 
تصریح کرد: مصلحت سنجی در محاکمه حسن 
روحانی و تیمی که خیانت کرده اند، درست نیست. 
حجت الاسلام جواد نیک بین ادامه داد:»بهتر است 
هیأت رئیسه مجلس به صداوسیما دستور بدهد یا 
سریال »گاندو« را تعطیل کند یا اینکه محاکمه حسن 
روحانی رئیس جمهوری سابق زودتر شروع شود.« 
او معتقد است:» مصلحت سنجی در محاکمه حسن 
روحانی و تیمی که خیانت کرده اند، درست نیست. 
یا »گاندو« که هم اکنون پخش می شود دروغ است یا 
اینکه صحت دارد؛ اگر دروغ است بهتر است پخش آن 
را قطع کنند و اگر موضوعات مندرج در سریال صحت 
دارد باید هر چه سریع تر روحانی و تیم منتسب به او را 
محاکمه کنند.« همفکران نماینده کاشمر مانند حمید 
رسایی چنین با انتشار توئیتی از نیک بین حمایت 
کردند:» بعد از دیدن آخرین قسمت سریال گاندو۲ 
به این نتیجه می رسیم که ما موفق شدیم دبیر دوم 
سفارت انگلیس را عامل نفوذی خود کنیم؛ درحالی که 
انگلیس سال هاست یکی از مقامات کشور ما را عامل 
خود کرده بود. اکنون مهم ترین سوال مردم این است 

که آیا او محاکمه می شود؟«
 روحانی همه موضوعات را بگوید

یک فعـــال سیــاسی اصولگرا چنیـــن بـــه 
تحلیــل درخواست ها بـرای محاکمه حسن روحانی 
می پردازد:» برخی از این نمایندگان به خاطر اینکه 
خودشان را مطرح کنند، چنین چیزی را مطرح می کنند. 
می گویند، یک نفر به دیگری گفت هر کاری می کنم 
معروف نمی شوم، آن فرد به او مشورت داد و گفت 
آب زمزم را آلوده کن مشهور می شوی. اما اگر  قانون 
اجرایی شود من شخصا خیلی خوشحال می شوم که 
آقای روحانی در یک دادگاه علنی محاکمه و همه 
موضوعات مطرح شود؛ چه بهتر که آقای روحانی 
اولین نفری باشد که این تابو را که روسای جمهور باید 
پاسخگو باشند که در دوران قدرت چه کرده اند، بشکند. 
اما اگر نوبتی باشد خیلی آدم ها در نوبت داریم که باید 
محاکمه شوند و نگران آن هستم که وقتی موضوع مطرح 
می شود افراد و افکار عمومی در جامعه در ذهنشان 
ده ها و صدها مسئولی را پیدا کنند که باید محاکمه 
شوند. اگر قرار باشد چنین روالی را شروع کنیم، جامعه 
قطعا اقناع نخواهد شد. کسی که جلوتر از آقای روحانی 
باید محاکمه شود، احمدی نژاد و همچنین بسیاری از 

اصلاح طلبان و اصولگرایان هستند.«

گزارش

آرمان ملی-عليرضا پورحسين: یک 
نماینده مجلس روز گذشته عنوان کــــرد 
که بــا وجود محدودیـت های بین المللی هم 
می توان بر بسیاری از معضلات داخلی فائق 
آمد. پذیرش FATF و لزوم رفع تحریم های 
خارجی تحت هر شرایطی برای حل مشکلات اقتصادی و معیشتی 
آدرس غلطی است که از طرف کسانی مطرح شده که امور مملکت 
را معطل کرده اند. باید با اتکا به اقتصاد مقاومتی و فرض ماندگاری 
تحریم ها برای اقتصاد کشور برنامه ریزی شود. آنچه که در خصوص 
این صحبت ها می توان مطرح کرد این است که مشخصا اگر قرار بود 
تحت هر شرایطی توافق صورت گیردتا به امروز انجام شده بود پس 
بیان این صحبت ها را صرفا می توان سنگ اندازی در مسیری دانست 
که مجموعه حاکمیت در حال طی کردن آن هستند. ازسوی دیگر به 
نظر می رسد که نمایندگان مردم هیچ بویی از مشکلات مردم نبرده اند 
و قصد دارند تا نسخه های تخیلی برای اقتصاد کشور تجویز کنند. 
هرچند در این میان توافق ایران و آژانس برای ادامه همکاری های 
نظارتی یک اقدام مثبت و با تصمیم دولت و همسو با مجلس صورت 
گرفت اما به نظر می رسد کارشکنی های عجیب همچنان نیز ادامه دارد. 
مشخصا مادامی که ایران با آژانس فعالیت می کند کار پیش می رود 
اما وقتی کار با آژانس سخت شود، عملا دست ایران بسته می شود 
و در برابر آن همه تهاجم و فشار از سوی آمریکا و اسرائیل و برخی 
کشورهای منطقه، ایران نمی تواند دست به مقابله بزند. در راستای 
بررسی این مساله، »آرمان ملی« گفت وگویی با عبدالرضا فرجی راد، 

سفیر پیشین ایران در نروژ داشته است که در ادامه می خوانید.
 توافق ایران و آژانس چه ابعادی داشت و آن را چگونه 

ارزیابی می كنيد؟
گروسی به ایران آمده بود تا نگرانی های اصلی را از بین ببرد. این 
نگرانی ها از سوی غرب مطرح شده بود و به تازگی از سوی روسیه 
نیز شنیده شد. آنها نگران از کارافتادگی دوربین های نظارتی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی  بودند و آنها نگران بودند که در سایت های 
ایران چه اتفاقی در حال رقم خوردن است. با به دست آوردن این 
توافق گروسی با خوشحالی از تهران خارج شد اما مدیرکل آژانس 
پس از بازگشت از سفر یک روزه  خود به تهران به همان مسائلی 
پرداخت که چندان نیز بعید نبود. او گفت که من از وجود مواد 
اتمی  در مکان های اعلام  نشده در ایران و اینکه محل کنونی آن مواد 
اتمی  اکنون برای آژانس مشخص نیست، عمیقا نگران هستم. او 
همچنین گفت که من حتی بعد از حدود ۲ سال، نگرانی فزاینده  ای 
درباره مسائل پادمانی مرتبط با 4 مکان در ایران که به آژانس اعلام 
نشده اند، دارم و سوالات هنوز باقی است. موضوعاتی که به نظر 
می رسد اگرچه چندان با نظرات مقامات تهران همسانی ندارد اما 
ایران صرفا به یک تکذیب و توضیح بسنده خواهد کرد. فارغ از این 
توافقی که با گروسی صورت گرفت، به نظر می رسد تفاهمی  نیز 
حاصل شد تا طبق آن مذاکرات هسته ای برجام در وین انجام شود. 
به زودی زمان آغاز این مذاکرات اعلام می شود. احتمالا در مذاکرات 
آتی ایران و آژانس درخصوص زمان نیز تفاهم صورت گیرد و به نظر 
می رسد که آمریکا در دور هفتم مذاکرات به این جمع بندی برسد 

که امتیازات بیشتری به ایران دهد. 
 آیا مــانع دیگـــری در مسير احيای برجام و 

مذاكرات وین وجود دارد؟
ما مذاکرات سختی در پیش داریم و مشخصا هر یک از طرفین 
به دنبال منافع حداکثری خود هستند. ایران خواسته هایی دارد که 
بایدن درخصوص آنها نمی تواند اقدامی  انجام دهد. لغو تحریم های 
مربوط به حقوق بشر صرفا به واسطه رأی کنگره ممکن است که در 
حال حاضر دست یافتنی نیست. اینکه رابرت مالی عنوان می کند با 
ایران کنار خواهیم آمد به این معناست که شاید دیگر درخصوص 
مسائل منطقه ای و نظامی  ایران خواسته ای حداقل در این مرحله 
نداشته باشند. در این میان باید گفت که روسیه تا آن جایی با ما 
همراهی می کند که اطلاعات غنی سازی ما را مانند آژانس در اختیار 
داشته باشد. وقتی درب سایت های ما بسته باشد و آنها اطلاعاتی 
در این خصوص نداشته باشند که آیا ایران به آن مرحله  ای که آنها 
تمایل ندارند رسیده است یا خیر، همیشه موضع خاصی گرفته اند اما 
روس ها چندین موضع گیری در روزهای اخیر علیه ایران داشته اند. 
روس ها اکنون که آقای گروسی توافق ضمنی انجام داد آن چیزی 
که می خواستند به دست آوردند و روس ها هم به موضع قبلی خود 
در رابطه با ایران برمی گردند. در واقع آنها تمایل دارند هر چه سریعتر 
مذاکرات آغاز شود که در آن صورت آژانس هم کار خود را در 
سایت های ایران انجام می دهد. در ادامه اگر مذاکرات به خوبی پیش 
 FATF رود، مساله لوایح چهارگانه نیز حل و فصل خواهد شد. امروز
 FATF وابسته به مذاکرات وین شده و اگر توافق حاصل شود، مشخصا

را نیز به تصویب خواهند رساند.
 با توجه به گفته شما در خصوص اینکه آمریکا بر سر 
مسائل منطقه ای پافشاری نمی كند، مذاكرات ایران و 

عربستان به كجا خواهد رسيد؟
مشخصا مذاکرات ایران و عربستان ارتباط مستقیمی  با مذاکرات 
وین دارد. باید توجه داشت که عربستان تا زمانی که مشکل یمن 
پابرجا باشد، تمایلی به توافق با ایران ندارد. جنگ یمن، امروز 
مهم ترین مساله برای عربستان است و آن جنگ یک مشکل امنیتی 
بزرگ برای عربستان است. این فشار آمریکاست که عربستان را به 
سمت مذاکره با ایران سوق داده است. تلاش هایی در حال انجام 
است و عمان بار دیگر دست به کار شده است و به نظر می رسد 
به زودی خبرهایی نیز با واسطه گری عمان درخصوص یمن خواهیم 
شنید و احتمالا آتش بس در یمن نهایی شود. عمان، میانجی ایران 
و عربستان در یمن شده و به نظر می رسد در این عرصه نیز با عمان 

همکاری خوبی صورت گرفته است.

آرمان ملی- مطهره شفيعی: روش گذشته 
فضای مجلس برای دقایقی تحت تاثیر سفر مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران بود؛ سفری 
یکروزه که بسیاری مانند نمایندگان مجلس بی خبر 
از محتوای مذاکرات رافائل گروسی با مسئولان 
ایرانی ماندند و دیروز عدم آگاهی رسانی بود که 
صدای نمایندگان را درآورد. بی تردید گلایه تنها از 
بی خبری نمایندگان مجلس از محتوای مذاکرات 
با گروسی نیست، چراکه مردم عادی هم حق خود 
می دانند تا بدانند در مذاکرات هسته ای صورت گرفته 
چه موضوعاتی مطرح و چه توافقاتی حاصل شد و 
در نهایت چه برنامه ای برای آینده دارند. مهمترین 
موضوعی که جامعه از آن بی خبر گذاشته شد، درباره 
مذاکراتی است که در نتیجه آن قرار شد قطعنامه 
علیه ایران در شورای حکام صادر نشود. این توافق 
از اهمیت زیادی برخوردار است و طبیعی است که 
نمایندگان مردم خود را محق به دانستن آنچه بدانند 
که منجر به این تصمیم مثبت برای کشور شده است. 

  نمایندگان ناراضی از بی خبری
روز گذشته ابتدا نماینده تهران طی تذکر شفاهی 
اظهار داشت: در سفر اخیر مدیر کل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی به ایران، جلسات و توافقاتی 
حاصل شده که اطلاع رسانی کافی آن برای مجلس 
و افکار عمومی ضروری است. مالک شریعتی بیان 
کرد: الان جنگ، جنگ روایت هاست و از هیات 

رئیسه مجلس درخواست می کنم که رئیس سازمان 
انرژی اتمی و دبیر شورای عالی امنیت ملی به مجلس 
بیاید و توضیحاتی درباره جلسات و توافقات انجام 
شده با گروسی به نمایندگان ارائه دهند. پس از آن 
هم نماینده قم در مجلس خواستار ارائه گزارشی در 
خصوص مذاکرات بین ایران و آژانس بین المللی 
احمد  نمایندگان مجلس شد.  به  اتمی  انرژی 
امیرآبادی فرهانی بیان کرد: در چند روز گذشته آقای 
رافائل گروسی رئیس کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در تهران حضور یافتند و مذاکراتی با سازمان 
انرژی اتمی داشتند اما متاسفانه هیچ گزارشی در 
خصوص این مذاکرات و مصوبات آن به مجلس و 
نمایندگان ارائه نشده است. وی اظهار کرد:»انتظار 
می رود هیات رئیسه مجلس با حضور رئیس سازمان 
انرژی اتمی جلسه ای به صورت علنی یا غیرعلنی 
برگزار کند تا گزارش این سفر به نمایندگان مجلس 
ارائه شود. « نکته قابل تامل به واکنش رئیس مجلس 
به درخواست امیرآبادی باز می گردد. قالیباف پس 
از پایان اظهارات امیرآبادی به بیان این جمله اکتفا 
کرد که »این موضوع در دستور جلسه نیست و جای 

مطرح کردن آن در حین بررسی طرح نیست.«  
  خبری نبود؛ فقط درباره كارت ها حرف زدند!

آنچه دیروز در مجلس رخ داد و شاید باید نوعی 
بی احترامی به نمایندگان تلقی شود به اظهارات 
نماینده تبریز باز می گردد که سعی داشت با 

توضیحاتی مانع انتقاد نمایندگان به بی خبری شود. 
در حالی که بسیاری معتقدند مذاکرات مهمی در 
سفر رافائل گروسی رخ داده که منجر به منصرف 
شدن شورای حکام از صدور بیانیه علیه ایران شده 
است، احمد علیرضابیگی دیروز به مهر گفت: قالیباف 
رئیس مجلس در جلسه غیر علنی در خصوص 
مذاکرات مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با 
رئیس این سازمان اعلام کرد »تنها اتفاق رخ داده 
این است که کارت های حافظه دوربین ها را عوض 
کرده ایم«. نماینده تبریز در مجلس ادامه داد: به 
گفته رئیس مجلس »این کارت ها پیش از این 
توسط آژانس پلمب شده بود؛ کارت ها تعویض شد، 
مجددا آژانس دستگاه ها را پلمب کرد.« وی افزود: 
قالیباف تاکید کرد که »کارت ها در ایران است، هیچ 
اطلاعاتی به آژانس داده نشده است.« علیرضابیگی 
افزود: طبق قانون راهبردی لغو تحریم ها، به دلیل 
اینکه تحریم های هسته ای علیه ایران لغو نشده، 
دولت نمی تواند هیچ اطلاعاتی به آژانس بدهد. وی با 
اشاره به هجمه رسانه ای اصلاح طلبان مبنی بر توافق 
ایران و آژانس و زیرپا گذاشتن قانون لغو تحریم ها 
گفت: این هجمه رسانه ای پوست  خربزه ای است 

که اصلاح طلبان زیر پای دولت رئیسی می گذارند.
  بازخوانی دو سفر در دو سال

در اسفند سال ۹۹ که امانوئل گروسی به ایران 
سفر کرد، نمایندگان شعار دادند و اعتراض کردند. 

برخی از آنها خواستار اخراج او شدند و این دلواپسی 
را به جوانان همسو با خودشان منتقل کردند تا آنها 
در تجمعی اعتراض خود را به این سفر اعلام کنند. 
تفاوت آن سفر با این سفر آگاه کردن نمایندگان 
مردم از محتوای مذاکرات بود چرا که ظریف و تیم 
مذاکره اعتقاد به اطلاع از روند کار داشتند اما در 
این دوره که ظریف در صدر وزارت خارجه حضور 
ندارد، نه نماینده ای اعتراض کرد و نه دانشجویی 
حس انقلابی گری داشت که فریاد اخراج گروسی سر 
دهند. این دوره یک تفاوت داشت و آن هم بی خبری 
نمایندگان و نداشتن سوژه برای شعار دادن که البته 
اگر هم سوژه بود برای همسویی با دولت همفکر، 
سکوت می کردند. دیروز کوروش احمدی، دیپلمات 
و عضو سابق تیم مذاکره کننده به برنا گفت:» از نظر 
تاریخی اگر نگاه کنیم این توافق حاصله در واقع در 
حکم تمدید توافقی است که سوم اسفند ۹۹ در 
تهران حاصل شده بود. در آن زمان و در جریان سفر 
گروسی به تهران که با آقای ظریف و آقای صالحی 
دیدار کرد، قرار شد که دوربین ها به صورت آفلاین 
در محل باشند و اطلاعات را جمع آوری کنند ولی 
اطلاعات به آژانس داده نشود تا بعد از رفع تحریم ها. 
البته در آن زمان توافق مورد اشاره با مخالفت شدید 
مجلس مواجه و گفته شد که این توافق نقض قانون 
مجلس بوده است و علیه دولت به قوه قضائیه شکایت 
شد. اینکه خوشبختانه این بار حداقل تاکنون ما 
اعتراضی از ناحیه مجلس ندیده ایم.«  در زمان دولت 
قبل که رافائل گروسی به ایران آمد، نمایندگان از 
آنچه میان او و مذاکره کنندگان هسته ای گذشت، 
مطلع شدند چنانکه 4 اسفند ۹۹ نمایندگان مجلس 
در جلسه غیرعلنی به بررسی آنچه پرداختند که 
در سفر گروسی به ایران گذشته بود. اگرچه در آن 
مقطع وزارت خارجه اطلاع رسانی به نمایندگان 
را در دستور کار قرار داد اما شاید تصور نمی کرد 
همین نمایندگان همصدا با مخالفان برجام و تیم 
مذاکره کننده هسته ای مواضع انتقادی سختی 
اتخاذ کرده و مذاکرات را بطور کامل به زیر سوال 
ببرند. دلواپسان جوان تاثیرگرفته از اساتیدشان که 
بعضا نماینده مجلس بودند در زمان سفر گروسی 
به تهران در اسفند ۹۹ در مقابل ساختمان سازمان 
انرژی اتمی ایران تجمع کردند و خواستار اخراج 
بازرسان آژانس از ایران شدند. نمایندگان مجلس 
ایران مانند معترضانی که آن روز در مقابل سازمان 
انرژی اتمی حضور داشتند، پیش از آن بارها بر لزوم 
اخراج بازرسان آژانس از ایران تاکید کرده بودند و 
امروز همان نمایندگان هستند که از بی خبر ماندن 

گلایه می کنند.

آرمان ملی- حميد شجاعی: سال ۱4۰۰ برای اصولگرایان 
بسیار خوش یمن شروع شد،چراکه در این سال پس از مدت ها 
توانستند به مدد کاهش مشارکت مردم دولت و شوراها را تصاحب و 
به عبارتی ساخته و نهادهای انتخابی و انتصابی را از آن خود کنند و 
حاکمیت یکدست را رقم بزنند. این در حالی است که اصلاح طلبان 
همان طور که پیش بینی می شد اصلاح طلبان نیز به روال چند 
سال گذشته در انتخابات اخیر توفیقی حاصل نکردند تا بسیاری 
این نکته را مطرح کنند که آنها باید دوره ای را در حاشیه قدرت 
بگذرانند تا با آسیب شناسی درونی و برنامه ریزی مدون و هدفمند 
بتوانند بازهم به قدرت بازگردند. اما حال پرسش اینجا است که به 
واقع اصلاح طلبان برای بازگشت به قدرت برنامه ای عملیاتی دارند 
که  طی آن هم بتوانند به اقناع مردم بپردازند و هم با توجه به شرایط 
جامعه و حاکمیت بتوانند آنچه مدنظر دارند را به طور مطلوب اجرا 
کنند و با طرح مسائلی چون محدودیت های عارض بر آنها از عمل به 
برنامه ها و اجرای آن سر باز نزنند؟ قدرت همواره در چرخش است و 
از این جناح به آن جناح می رود اما مهم این است که در زمان حضور 
در قدرت چگونه عملکردی داشته باشیم که در ذهن مردم بماند و 
در دوره های بعد نیز  به سراغمان بیایند. این مساله مهمی است که 

اصلاح طلبان باید اهمیت وافر گذارند. 
  طرحی نو برای بازگشت به قدرت

اصلاح طلبان همواره نقش و کنش موثری در فضای 
سیاسی کشور داشته اند و در بسیاری از مقاطع در 
انتخابات های مختلف غالب بوده اند و در برخی از 

انتخابات ها نیز مغلوب؛ اما همان طور که هیچ گاه در 
پیروزی ها به فکر نگهداشتن اعتماد عمومی 

و سرمایه اجتماعی نبوده اند و طی 
4 سال با برخی عملکردها و البته 
حمایت ها پشتوانه مردمی خود را 
از دست دهند در شکست ها نیز به 
دنبال طرح هایی برای چگونگی 
و  اجتماعی  سرمایه  بازیابی 
اعتماد از دست رفته گشته اند. 
قدر مســـلم پــــس از اتفاقات 

مختلفی که در نیمه دوم سال ۹8 رخ داد و منجر به حضور حداقلی 
مردم در انتخابات مجلس یازدهم شد اصلاح طلبان می دانستند 
که احتمال تکرار این روند در انتخابات ۱4۰۰ نیز وجود دارد اما 
از اسفند ۹8 تا خرداد ۱4۰۰ دست روی دست گذاشتند و به این 
خیال که مردم پشت اصلاح طلبان هستند عزم انتخابات کردند و 
در ریاست جمهوری و شوراها با وجود محدودیت های فراوان حضور 
یافتند، هرچند که جبهه اصلاح طلبان طی بیانیه ای اعلام کرد 
که در انتخابات ریاست جمهوری از کاندیدایی حمایت نمی کند. 
با این حال این رویکرد که مردم اصلاح طلب هستند باعث شد تا 
اصلاح طلبان پیش از انتخابات به آسیب شناسی درونی و بازیابی 
اعتماد عمومی نپردازند و نه تنها در ریاست جمهوری ۱4۰۰ نیز 
مثل مجلس ۹8 از رقیب شکست بخورند بلکه این بار با اکثریت قاطع 
شوراها را نیز از دست بدهند. حال اصلاح طلبان در حاشیه قدرت 
و در مقام مطالبه گر قرار دارند و فرصت کافی برای بازسازی درون 
جریانی و بازیابی سرمایه اجتماعی برایشان فراهم است. اما پرسش 
اینجاست که در دو سال باقی مانده تا انتخابات مجلس دوازدهم 
اصلاح طلبان برنامه مشخصی برای حضور پر قدرت وتصاحب 
کرسی های بهارستان دارند یا طبق ادوار گذشته منتظر »تکرار« 
سید محمد خاتمی هستند؟ چندی پیش شنیده شد جبهه 
اصلاحات ایران که امروز نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان 
است مدت فعالیت و کارکرد خود را به مدت شش ماه 
تمدید کرده است. آیا این تمدید فعالیت به معنای 
برنامه ریزی اصلاح طلبان برای بازگشت هدفمند به 
قدرت خواهد بود یا اینکه مثل تشکیلات سابق صرفا قرار 
است گعده  اصلاح طلبان شش ماه دیگر این بار 
در جبهه اصلاحات ادامه یابد؟ آنچه مسلم 
است اصلاح طلبان باید گفتمان، راهکار 
و راهبردهای جدیدی برای بازگشت 
به قدرت داشته باشند تا بتوانند مردم 
را جهت حمایت از خود اقناع کنند. 
لذا اگر اصلاح طلبان بخواهند به 
روال سابق پیش بروند و طرحی نو 
درنیندازند به نظر می رسد که در 

بر همان پاشنه خواهد چرخید و آنها سال ها در حاشیه قدرت قرار 
خواهند گرفت. 

  رای مردم بر اساس عملکردها است 
محمد هاشمی درباره شرایط اصلاح طلبان و چگونگی بازگشت 
آنها به قدرت اظهار داشت: در کشورهایی که بر مبنای مردم سالاری 
اداره می شود، چرخش قدرت بین نیروهای سیاست وجود دارد و این 
طور نیست که همیشه یک جناح سیاسی قدرت را در اختیار داشته 
باشد. یک جناح می آید و دولت یا مجلس را در اختیار می گیرد، 
چندسالی کار می کند و بر اساس عملکردش مردم قضاوت می کنند 
که دوره بعد هم آن جناح باشد یا نه و اگر به این نتیجه رسیدند که 
جناح مستقر خوب کار نکرده است، یک جناح دیگر را روی کار 
می آورند. نامه نیوز نوشت، وی گفت:  نگاه کنید که از ابتدای انقلاب 
تا امروز چندین بار قدرت اجرایی و تقنینی میان دو جناح چپ و 
راست و به تعبیر امروز اصلاح طلب و اصولگرا جابه جا شده است. حالا 
اگر قائل به آن هستیم که جمهوری اسلامی بر مبنای مردم سالاری 
دینی اداره می شود، حتما بازهم نوبت به اصلاح طلبان می رسد و 
در همیشه بر یک پاشنه نمی چرخد. وی افزود:  مردم می بینند و 
قضاوت می کنند و بر اساس عملکرد دولت ها و مجلس ها در انتخابات 
شرکت می کنند و این طور نیست همیشه به یک جناح رأی بدهند. 
این ویژگی دموکراسی است و در همه کشورهای دموکراتیک 
همین موضوع وجود دارد. عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درخصوص کاهش سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان بیان کرد: 
این طور نیست. در مجلس چهارم جناح راست توانست رأی مردم 
را بگیرد. در مجلس پنجم شرایط قدری تفاوت یافت و جناح چپ 
اقلیت قدرتمندی داشتند و در مجلس ششم اکثریت به دست جناح 
چپ که دیگر در آن موقع با نام اصلاح طلبان معرفی می شدند، افتاد. 
این فراز و فرودها همیشه وجود داشته است. اکنون هم همین طور 
است و مردم نگاه می کنند که دولت و مجلس اصولگرایان چگونه 
عمل می کنند و اگر خوب عمل نکنند، در دوره بعد به اصلاح طلبان 
رأی می دهند. مردم رسانه های خود را دارند، حرفشان را می زنند 
و در نهایت تصمیم شان را می گیرند. دیده ایم که حتی صداوسیما 
حامی جریان مستقر در دولت بوده است اما مردم بدون هیچ رسانه 
رسمی به سمت جناحی دیگر رفته اند. هاشمی خصوص احتمال 
رد صلاحیت چهره های اصلاح طلبان در انتخابات های مختلف تصریح 
کرد: بررسی صلاحیت ها تا یک جایی می تواند حضور اصلاح طلبان 
در قدرت رسمی را محدود کند. یادمان هست که لیست خبرگانِ 
منسوب به مرحوم آیت ا... هاشمی رأی آورد یا در انتخابات مجلس 
دهم لیست اصلاح طلبان رأی آورد. در هر دوی اینها گزینشی عمل 

کردند اما نتوانستند مقابل خواست مردم بایستند.

»آرمان ملی« نگاه اصلاح طلبان برای بازگشت به قدرت را بررسی می كند: 

برنامه محوری هدفمند؛ بازیابی اعتماد عمومی  
  محمد هاشمی: در هميشه بر یک پاشنه نمی چرخد و نوبت به اصلاح طلبان هم می رسد 

 فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصلاح طلبان طیف وسیعی و با نوع اعتبار متفاوت از نظر حاکمیت 
هستند یعنی از نظر حاکمیت و بخش اصلی قدرت، اصلاح طلبان یکدست نیستند بنابراین اشخاصی 
از اصلاح طلبان هستند که مورد اعتماد حاکمیت باشند و از گذشته امکان گفت وگو داشتند و امروز 
نیز این گفتمان ادامه دارد. خوئینی ها و امثال ایشان به نظر می رسد کسانی هستند که همچنان 
امکان ارتباط و گفت وگو را دارند. غلامرضا ظریفیان در خصوص احتمال تشکیل اتاق فکری با حضور 
روحانی، علی لاریجانی و علی اکبر ناطق نوری نیز گفت: عالم سیاست عالم ممکنات است اما من چنین 
پیش بینی نمی کنم هرچند آقایان روحانی، لاریجانی و ناطق نوری کسانی هستند که با تجربه بسیار با 
واقعیت های کشور آشنایی دارند و هر یک سرمایه ای برای کشور هستند. این سرمایه اجتماعی می تواند 
در بزنگاه های کشور چه به شکل انفرادی و چه به شکل حزبی و چه به شکل عقل جمعی در کنار یکدیگر 

قرار بگیرد و به حل مشکلات کشور کمک کند.

 اصلاح طلبان 
با حاكميت گفت وگو كنند

اميرآبادی: مدیركل آژانس آمد و رفت، ما از توافق بی اطلاعيم

نامحرمـــــان 
  

در بهارستان! 

 رئيس مجلس: این موضوع از دستور خارج است 
 دیگه برجام پاره نکردیم؛ لااقل بگوئيد چه خبره!


